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Els pagesos pacten que no es reintrodueixi el 
linx ibèric a Catalunya 
L’acord entre la Generalitat i Revolta Pagesa recull, entre d’altres, la renúncia 
al felí i l’ús de verins per reduir la població de conills. 
Guillem Costa / Barcelona / 13 FEB 2025  

 
Un linx ibèric / El Periódico 
 

   "La lluita contra la fauna 
salvatge depèn de nosaltres", 
va dir el conseller d’Agricultura, 
Ramaderia, Pesca i Alimentació, 
Òscar Ordeig, en les últimes 
hores, en relació amb els 
compromisos que el Govern va 
adquirir amb els agricultors. 
Però a què es refereix Ordeig 
quan parla en termes de "lluita" i 
"control de plagues"? 
   L’acord firmat per la 
Generalitat i representants 
de Revolta Pagesa inclou l’ús 
de verins com el fosfur d’alumini 
per reduir les poblacions de 
conills, la revisió de les 

indemnitzacions després de danys produïts per fauna salvatge i la promesa de no reintroduir el linx ibèric a Catalunya. Els pagesos 
també van exigir canviar el format de l’Agència de la Natura i incloure més representants del sector primari a la direcció d’aquest òrgan 
abans de posar l’agència en marxa. 
   El Govern va segellar el pacte amb Revolta Pagesa diumenge a la tarda i va frenar les anunciades tractorades que podien col·lapsar 
les carreteres. Però quins costos ambientals té aquest document? Ecologistes en Acció, SEO/Birdlife, Depana i altres entitats 
consideren que el Govern ha cedit i veuen "molt greus" algunes de les mesures, més encara davant l’actual crisi de biodiversitat. Sense 
anar més lluny, en els últims dies, un informe que en part depèn de la Generalitat advertia precisament de la greu pèrdua de "fauna 
salvatge" a Catalunya. 
   Jordi Sargatal, secretari de Transició Ecològica del Departament de Territori, va assegurar que s’ha de treballar per recuperar els 
animals i plantes silvestres autòctons en declivi i per millorar els seus ecosistemes amenaçats. 
   Sobre la gestió de la superpoblació de conills a Lleida, els ecologistes adverteixen que l’ús de fosfur d’alumini és un biocida "perillós".   
En teoria, el seu ús únicament està autoritzat de forma excepcional quan es posen en risc infraestructures com les vies del tren o les 
autopistes, quan els conills caven els caus als talussos que sustenten aquestes vies. No obstant, el Govern inclou la utilització d’aquest 
verí, encara no se sap ben bé en quins espais, a l’espera d’un estudi, en el document firmat amb Revolta Pagesa. En el seu comunicat, 
l’entitat ambiental recorda que dues persones van morir a Segòvia, fa dos anys, com a conseqüència de la seva inhalació. El conill, un 
animal que és clau per a l’ecosistema mediterrani, malgrat estar en auge en certes zones agrícoles de l’est de Catalunya, està en 
declivi a la resta del territori i la Península. 
Solucions a la caça 
   Ecologistes en Acció entén que cal oferir solucions als agricultors davant els conills que es mengen els cultius, però veuen necessari 
buscar solucions alternatives a la caça i els verins. Mesos enrere el Govern va anunciar la intenció de reintroduir el linx ibèric a 
Catalunya. La idea és fer un estudi per decidir quan, com i on alliberar exemplars. L’objectiu del pla és ocupar un nínxol ecològic que 
ara no existeix i aprofitar per restaurar hàbitats. El linx és un devorador de conills que podria contribuir a controlar les poblacions on 
més abunden. 
 

Informació publicada al diari Regió 7. Dijous, 13 de febrer del 2024. 



Què fem amb els conills? 
Rosa M. Bravo – Barcelona  - 13 febrer 2025  
   L’excés de conills s’ha convertit en un problema per als pagesos. També els senglars. Els animals que es colen als camps fan mal als 
conreus i, en el cas de les bèsties més grans, són un perill per als conductors de les àrees rurals. I per a l’equilibri dels ecosistemes. Un 
problema que costa gestionar, com reconeixen des de la Generalitat, i que causa discrepàncies entre la pagesia i col·lectius ecologis-
tes, que tenen visions de vegades contraposades del que passa al camp.  
   L’enèsima mostra d’aquesta discrepància ha sorgit arran de l’acord entre el govern i Revolta Pagesa, que tracta, entre altres punts, el 
control de les plagues de conills de bosc. L’ús de fosfur d’alumini per acabar amb els caus és potser l’aspecte més controvertit, ja que 
les entitats ecologistes alerten que es tracta d’un verí molt perillós que va motivar la mort de dues persones a Segòvia el 2023.  
   Col·lectius com Ecologistes en Acció defensen també la reintroducció del linx per controlar el nombre de conills, com a alternativa a la 
caça, que, diuen, ha fet minvar la població de depredadors de conills com les guineus. Els pagesos volen acabar amb els animals que 
els destrossen els conreus. Lògic.  
   Falta veure si les mesures acordades seran les millors per no posar en perill el medi ambient, ja que la natura no entén de zones 
estanques. S’ha de recuperar la caça com a sistema de regulació? És una bona opció recórrer a químics perillosos? És un risc reintro-
duir animals salvatges, o no és més que tornar a l’equilibri natural dels ecosistemes?  
   Realment, el problema no sembla tenir una fàcil solució. 
 

Article d´opinió publicat al diari El Punt Avui. Dijous, 13 de febrer del 2024. 
 

De peces de caça a plagues 
Catalunya està en emergència per sobrepoblació de conills i senglars, que causen 
molts danys als cultius 
La Generalitat explora mitjans nous per aturar una expansió que la caça intensa no 
aconsegueix frenar 
També s’accelera la captura de cabirols per l’amenaça que esdevingui la tercera 
plaga al camp 
Amb l’emergència del 2023 es va eliminar gairebé mig milió de conills a Lleida 
però la plaga s’expandeix 
Fa dos anys només quedaven 60.000 caçadors dels 100.000 que hi havia fins a 
l’any 2008 
Xavier Miró – Barcelona - 12 febrer 2025 

 
Gràfic: EL PUNT AVUI. 
 

   L’any 2016, durant el 
govern de Carles Puigde-
mont, estava vigent el pla de 
prevenció de riscos i danys 
causats per la fauna 
cinegètica i la Generalitat 
calculava que la població de 
senglars s’havia multiplicat 
per set des de l’inici de 
segle, mentre que la de 
conills ho havia fet per sis.    
En dotze anys, l’executiu 
català havia multiplicat per 
nou els permisos especials 
de captures atès “l’incre-
ment descontrolat de deter-
minades espècies de fauna 
salvatge”. El govern asse-
nyalava com una de les 
raons el canvi cultural de la 



societat, en què la caça s’havia reduït a activitat de lleure i la protecció d’espais naturals havia creat reservoris d’espècies. Per exemple, 
als anys noranta els governs de Jordi Pujol havien començat a alliberar exemplars de cabirol, un cèrvid que gairebé havia desaparegut 
a Catalunya. El govern de Puigdemont constatava que aquell canvi cultural havia “anat deixant en segon pla” la caça. Per no dir que, 
amb l’auge de la consciència ecologista urbanita, els caçadors tenien de feia anys mala premsa. L’any 2014 s’havien registrat 1.900 
accidents de trànsit amb animals, un miler dels quals eren per causa del senglar –el 2021, el Departament d’Interior ja apuntava 5.032 
accidents de trànsit; la majoria, per senglars–, 3.000 accidents anuals més que els comptats set anys abans. Senglars i conills, peces 
de caça que havien conviscut al segle XX amb l’agricultura del país, s’han convertit en una plaga que causa danys als cultius i les pas-
tures, i accidents de trànsit. I el cabirol ha començat també a provocar danys. 

 
Batuda de conills a les planes de Lleida, la regió avui més perjudicada del país per danys als 
cultius FEDERACIÓ CATALANA DE CAÇA. 
 

   Fa tres anys el govern de Pere Aragonès alertava que “l’eina més eficaç” per controlar la 
sobrepoblació d’espècies que representa la caça s’estava debilitant. Si el 2012 s’havien concedit 
69.000 llicències de caça, la temporada 2021/22 se’n van atorgar només 33.000, més de la mei-
tat a caçadors majors de 65 anys. L’executiu concloïa que “la capacitat de controlar aquests ani-
mals mitjançant la caça disminueix progressivament”. Avui ja es calcula una pèrdua de 2.600 
caçadors anuals i fa dos anys en quedaven 60.000, mentre que la Federació Catalana de Caça 
recorda que als anys noranta hi havia 100.000 llicències. “El col·lectiu de caçadors està enve-
llint, i això comporta una reducció progressiva en el nombre de llicències actives. Les noves 

incorporacions no s’acosten a les pèrdues anuals.     Som un col·lectiu estigmatitzat. La societat cada cop tendeix més a qüestionar la 
caça per raons ètiques, mediambientals o fins i tot culturals, sovint sense entendre el paper regulador i la contribució a l’equilibri 
ecològic que exerceix la caça quan es gestiona de manera responsable”, defensa el president de la federació, Joaquín Zarzoso. 

   El conill s’ha convertit avui en un problema greu a la plana fruitera de Lleida, i el senglar manté 
en alerta la meitat est del país, des del corredor-Montnegre i el Vallès fins a l’Empordà. La 
sobrepoblació de fauna cinegètica causa a Catalunya tres quartes parts dels danys declarats en 
cultius, però també nou de cada deu accidents de trànsit, especialment els senglars. La seva 
proliferació, a més, té riscos per a la salut de les persones, les espècies ramaderes i la resta 
d’animals salvatges, i també comporta greus afectacions a la biodiversitat i els espais naturals 
amb protecció especial. 
 
Una excavadora desfent caus de conills a Bràfim (2008) durant la plaga que va afectar al Camp de Tarragona 
fa dues dècades EL PUNT AVUI. 
 

    «La fauna cinegètica ha arribat per quedar-se i és possible que en alguns moments ens tro-
bem sobrepassats, perquè les mesures que hem aplicat fins ara no són suficients per controlar aquesta sobrepoblació”, ha reconegut 
recentment el conseller d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació, Òscar Ordeig. En la pròrroga del 2024 de l’emergència 
cinegètica i fins al mes d’octubre, propietaris, caçadors, el Grup Especial de Captura d’Animals (GECA) del Cos d’Agents Rurals, guar-
des de les reserves nacionals de caça i Forestal Catalana han aconseguit eliminar fins a 232.000 exemplars.  
   El Departament d’Agricultura ha distribuït 589.250 cartutxos segons l’objectiu de captures planejat. En el cens de la darrera tardor, la 
població de conill ha augmentat en totes les comarques que són zona d’emergència cinegètica (Urgell, Pla d’Urgell, Segrià, Segarra, 
Noguera i Garrigues), tot passant de 145 individus / km² de l’octubre del 2023 a 190 individus /km² de mitjana a l’octubre del 2024 –al 
2021 es calculava que eren 92/km². Fa unes dècades era inviable aquesta plaga en una regió semiàrida com aquesta però, amb la gran 
expansió del regadiu agrícola, la fauna salvatge hi disposa avui d’aigua i aliment. Tal com reconeix l’administració catalana el conill ha 
trobat «en els arbres fruiters i les superfícies de cereal un entorn ideal per alimentar-se, viure i, per descomptat, reproduir-se». 
   El 30 de març del 2023 es declarava l’emergència cinegètica per conill en unes 90 àrees privades de caça de 75 municipis correspo-
nents a 1.889 km² –avui són 5.194 km² de les comarques de Ponent. S’hi autoritzava la caça excepcional del conill fins al 30 de setem-
bre del mateix any en les modalitats d’arma de foc, al salt amb o sense gos, en mà, aguait diürn, amb ús de fura i gàbia trampa. Però, 
en cas de necessitat, també es podia sol·licitar l’aguait nocturn sota control i supervisió del Cos d’Agents Rurals (CAR). Fins aquella 
data es van comptabilitzar un total de 463.125 conills caçats –7.340 amb gàbies trampa en actuacions concretes per danys agrícoles i 
18.200 en captures nocturnes amb el CAR–, una xifra que feia evident la magnitud del problema fa encara no dos anys. 
   La darrera emergència cinegètica per senglar a Girona es va declarar des del març de 2023 fins a l’agost del mateix any, i només als 
massissos de les Gavarres i Rocacorba. La temporada 23/24 es van complir els objectius de captures a Girona (25.963 senglars) però 

no van ser aquestes les que van causar la davallada registrada. Agricultura reconeix que la 
causa principal va ser la sequera, sobretot la de la primavera del 2023. El pronòstic dels experts 
és que aquesta temporada 2024/25 hi hagi més senglars i, per tant, més captures perquè la pri-
mavera del 2024 ha estat més plujosa a la zona però Agricultura indica que, de moment, “no es 
veuen gaires senglars i tot just a la tardor es varen començar a veure exemplars joves” segons 
informaven els caçadors. 
 
Destrosses dels senglars en un camp de blat de moro de Porqueres l'any 2012 RAMON ESTEBAN. 
 

   La temporada 2022/23 es va assolir el rècord amb 31.386 captures (73.000 a tot Catalunya), 
però cal no oblidar que la darrera dècada s’han eliminat més de 12.000 senglars anuals a 



Girona i l’augment de captures no ha parat de créixer fins al descens del 2023/24. Entre 200.000 i 250.000 exemplars és la població 
estimada de senglar a tot el país. 
Magnituds del problema 
214 mil senglars es calcula que hi havia al país el 2022/23 
40 mil cabirols es calcula que hi ha arreu del país. 
190 conills /km² és la densitat estimada de l’espècie a la plana de Lleida 

El cabirol reintroduït també acaba fent mal 
   El cabirol és un cas a banda perquè ha estat reintroduït. Els anys 1971-72 l’organisme estatal Icona va deixar 
anar els primers 18 exemplars a l’Alt Pallars-Aran. La progressió va ser molt lenta, però a mitjan anys vuitanta 
van començar a entrar exemplars cap a la Val d’Aran, també per l’expansió de la població de la part francesa. 
Des d’aquell moment, es produeix una extensió de l’espècie cap al Pallars Sobirà, la Cerdanya i el Ripollès. A 
partir del 1993 i fins al 2008 la Generalitat i la Federació de Caça aborden projectes conjunts o per separat per 
retornar l’espècie a diferents indrets. És el cas del Montnegre-corredor, la serra de Prades, la Garrotxa, el cap de 
Creus, el Moianès, el Montmell, el Montseny i els Ports de Tortosa. Com a curiositat, l’actual conseller de 
Justícia, Ramon Espadaler, va ser titular de Medi Ambient quan es van fer alliberaments als Ports a inicis de 
segle. Se’n van reintroduir 542 exemplars i a partir de la temporada 2001/02 es van donar permisos de caça. Al 
Camp de Tarragona hi ha hagut un creixement exponencial que ha començat a causar danys, amb densitats de 
4,29 cabirols/km² en algunes zones. A la Conca de Barberà es van declarar 932 exemplars caçats la temporada 
passada, 2.012 arreu del país. 

 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Dimecres, 12 de febrer del 2025. 
 

Danys viaris i agraris de 170 milions 
Els pagesos demanen actuacions ràpides, continuades i coordinades, amb 
un pressupost anual per evitar retrocessos 
El conseller d’Agricultura ha advertit que, amb la caça, no n’hi haurà prou i 
caldrà protegir els cultius i fer accions contundents 
Xavier Miró – barcelona - 12 febrer 2025 

 
Operaris injecten fosfur d’alumini als caus dels conills de la carretera entre Aitona i Soses ACN. 
 

   Tres de cada deu accidents de trànsit són causats a Catalunya per fauna cinegètica 
–més de 2.000 anuals només per senglars–. Comptant els costos administratius, poli-
cials, sanitaris i de conservació pels accidents –amb ferits i sense–, el govern calcula 
que, des del gener del 2018 fins a l’abril del 2023, hi va haver 21.005 accidents amb 
un cost global de 154,26 milions i un cost anual que s’ha anat incrementant. Els danys 
sobre l’agricultura es calculen amb les bases de dades d’Agroseguro, en què figuren 
afectacions reclamades i les finalment indemnitzades per superfície, cultiu, espècie i 
municipi, però Agricultura admet que el càlcul final es queda curt perquè no es comu-

nica el cent per cent de danys ni estan assegurats tots els cultius. En el trienni 2021-23 han estat 9,3 milions, molt superior als 5,8 mili-
ons del trienni 2018-2020. De l’anàlisi dels darrers sis anys es desprèn que els danys per senglars s’han mantingut estables, mentre 
que han augmentat els causats per cabirols i conills. Els dels conills s’han doblat i Lleida se n’emporta la pitjor part, amb més de la mei-
tat del cost d’ambdós triennis. Els danys indemnitzats a Ponent representen entre el 93 i el 95% del total de Catalunya per conill. Si bé 
la superfície indemnitzada és encara petita comparada amb les afectades pel conill a Lleida i pel senglar a Girona i Barcelona, el darrer 
trienni el Camp de Tarragona ha patit el 64% dels danys per cabirol. Amb totes les limitacions del càlcul, doncs, els danys viaris i 
agrícoles dels darrers sis anys voltarien els 169,3 milions, una xifra que significa més de 28 milions anuals. 
   Els cabirols es mengen el primer brot dels ceps, que hauria de ser el futur raïm, i el brot tendre dels ametllers, mentre que els conills 
roseguen l’escorça de la soca, també dels olivers i els fruiters. El perjudici dels conills també afecta al cereal, on l’espècie es menja 
l’herba verda que s’hauria de convertir en espigues. Els senglars, a més d’alimentar-se en camps de panís o gira-sols, també fan clots a 
les arrels dels fruiters. Ramon Comes, responsable de fauna cinegètica d’Unió de Pagesos, demana a l’administració més rapidesa per 
actuar i bona coordinació entre l’empresa pública Forestal Catalana, el GECA dels agents rurals, els caçadors i els pagesos i defensa la 
feina dels caçadors: “S’ha criminalitzat molt la caça com una cosa dolenta, perillosa, amb armes de foc, i ara mateix són gestors de la 
biodiversitat. Als vedats que hi ha pagesos caçadors hi ha menys mal.” Comes celebra la posada en marxa del GECA però lamenta que 
hagi estat “vuit o nou anys” després de reclamar-ho el sector primari i hi afegeix que les actuacions han de tenir un pressupost continuat 
i no poden ser esporàdiques. També demana que no s’aturin les fumigacions de fosfur d’alumini als terraplens de carreteres i trens 
perquè, si són puntuals, conclou, els caus tornaran a ser habitats per conills al cap de poques setmanes. El conseller Ordeig ha avisat 
que, amb la caça, no es farà prou, i caldran “mesures de protecció, especialment en els conreus de la plana de Lleida, que s’han de 
protegir”. Ordeig anuncia programes pilot per contenir les tres plagues a fruiters, vinya i olivars i “mesures contundents”. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Dimecres, 12 de febrer del 2025. 



L’equip de rurals especialitzat 
 El Grup Especial de Captura d’Animals es va crear el 2022 per respondre a la 
problemàtica 
X.M – barcelona - 12 febrer 2025 

 
 Agents rurals preparen una xarxa trampa per capturar senglars en grup en un lloc 
de pas COS D’AGENTS RURALS. 
 

   A finals del 2022 es va crear el Grup Especial de Captura d’Animals 
(GECA) del Cos d’Agents Rurals davant l’augment greu dels danys que 
els conills i els senglars provoquen al camp català. Feia anys que el CAR 
col·laborava en la gestió de la fauna cinegètica, però el 2022 es decideix 
especialitzar un grup d’agents en aquest àmbit específic. Lluís Pallarès, 
sotsinspector del cos i coordinador dels grups especials, explica que el 
2019 van realitzar com a CAR 2.000 actuacions de gestió de fauna, però, 
en canvi, el 2022 ja en van ser 4.000, tot i que el GECA s’havia creat a 

finals d’aquell any. 
   El GECA és format per 58 agents i, amb una inversió de 2,3 milions, s’ha equipat amb vehicles de captura d’animals, armament, 
munició, nous mètodes com les trampes pig brig per a senglars i l’ús de drons (unitat UAPAS) amb càmeres tèrmiques per a la localit-
zació nocturna d’animals. El GECA també fa actuacions concretes a petició dels ajuntaments pels problemes causats per fauna 
cinegètica a la via pública però avui el gruix de sortides es fa en la captura de conills i senglars per danys agrícoles. Al 2023-2024 el 
GECA va eliminar més de 15.000 conills a la plana de Lleida, però a dia d’avui les actuacions s’han intensificat molt. Pallarès posa 
l’exemple d’aquest febrer, on cada dia el grup té programada una sortida en un punt de Lleida. Amb els pagesos i els gestors de les 
àrees de caça es programa una captura en un lloc concret. Un vehicle pickup equipat amb agents amb armes de foc i amb focus per 
il·luminar els conills durant la seva màxima activitat nocturna escombren el punt. El mateix mètode es pot utilitzar en el senglar, però el 
sistema amb què es poden sacrificar més senglars junts és amb les xarxes pig brig. En una xarxa desplegada sobre el terra se submi-
nistra diàriament panís per a reclam dels senglars. Els animals hi entren cada dia a menjar mentre els agents acosten cada dia una 
mica més la xarxa al terra fins que el darrer dia els senglars hi entren però ja no en poden sortir. El 2024 han capturat 842 senglars pels 
186 del 2023. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Dimecres, 12 de febrer del 2025.  
 

Vandalisme contra aus protegides: cremen torres 
de nidificació a Lleida 
Atemptat ecològic 
Indignació dels grups ecologistes per la crispació en sectors radicalitzats del 
món agrícola 
Antonio Cerrillo – Barcelona - 12/02/2025 

 
Una de les torres incendiades 
 

   Dos atemptats vandàlics han destruït les torres aixecades al seu dia per 
afavorir la nidificació de dues espècies estepàries protegides, el xoriguer petit i 
el gaig blau, a la zona d'especial protecció de les aus (Zepas) dels Secans de 
Belianes-Preixana. També han estat destruïts uns panells d'informació 
ambiental i un punt d'observació de les aus ( hide ). 
   Tots aquests fets estan provocant la indignació dels grups ecologistes per la 
crispació que mostren sectors radicalitzats del món agrícola. Fonts 

coneixedors d'aquests esdeveniments indiquen que se sap qui poden ser els autors. 
L´atemptat ha consistit en la crema d´aquestes torres, on crien aquests animals propis de les zones estepàries. Els Secans de 
Belianes-Preixana és una zona d'especial protecció per a les aus (Zepa).  
Una compensació ambiental 
   Les torres van ser aixecades al seu dia com a compensació ambiental imposada per Europa a canvi de la construcció del Canal 
Segarra-Garrigues, el model agrari del qual comporta la destrucció dels hàbitats esteparis si no s'actua degudament. 
   Les espècies afectades per aquests atemptats van entrar en declivi en gran part, entre altres raons, per la decadència de les velles 
construccions rurals on solien refugiar-se, per la qual cosa les administracions van aixecar aquestes edificacions.  



   Les agressions contra les aus estepàries han continuat amb la destrucció de marges i vells arbres que afavoreixen els llocs de refugi. 
   Els hàbitats esteparis idonis per a aquestes aus són incompatibles amb una agricultura intensiva, i per això a les Zepes declarades 
per l'Administració no es pot regar o es fa un reg moderat o de suport.  
   A més, cal adoptar altres restriccions en les pràctiques agràries per no alterar la vida, la cria o el refugi d'aquests animals, cosa que 
molesta alguns sectors agrícoles que desconeixen el paper d'aquestes espècies. 
   Es dona la circumstància que en aquestes construccions crien espècies (òlibes, mussols, xoriguers, gaig blaus) que “no només no 
tenen un impacte negatiu sobre els cultius sinó que són grans consumidors de ratolins, talpons i grans insectes”, segons explica  
l´ornitòleg Santiago Mañosa, professor de la UB, o el biòleg i especialista en aquestes aus Joan Estrada. 
   Diverses fonts consideren que el succés no és una vulgar gamberrada sinó que s'assembla a un “acte de terrorisme” la finalitat del 
qual és llançar el missatge: “prepareu-vos si no feu el que nosaltres diem”. 

 
L'altra construcció incendiada 
 

   La Zepa de Belianes protegeix 43 espècies de les directives d'Aus i hàbitats europees així com 6 tipus 
d'hàbitat recollits a la directiva Hàbitat. Les torres (que van ser incendiades dimarts a la matinada) es van 
construir com a mesura compensatòria del projecte de regadiu del canal Segarra-Garrigues per donar 
compliment a la sentència condemnatoria de la Comissió Europea davant aquest projecte. 
   El xoriguer petit ( Falco naumani ) és una espècie migradora i està considerada com a espècie vulnerable 
al catàleg d'espècies amenaçades de Catalunya, i a nivell estal està inclosa a Llistat d'Espècies Silvestres 
en Règim de Protecció Especial. 
Demanen responsabilitats 
   Diverses oenagés (SEO/BirdLife, Saltatge i Trenca) ha demanat al secretari de Transició Ecològica, Jordi 

Sargatal, que posi en coneixement del cos especial de Medi Ambient dels Mossos d'Esquadra els fets denunciats perquè s'obri una 
investigació per delicte contra el medi ambient per afectar espècies i espais naturals. 
   També ha sol·licitat que es posin en marxa els mecanismes necessaris per restituir les torres, els panells i els punts d'observació, i 
s'imposin les sancions oportunes als responsables aquests fets delictius.  
   Diverses fonts relacionen l'actitud hostil envers les espècies protegides amb altres episodis d'animadversió envers les polítiques de 
conservació de la natura cada cop més reiterades i normalitzades a Catalunya. 
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Els grups ecologistes denunciaran l´ús d´un verí per 
controlar els conills a Catalunya 
Després de la Revolta Pagesa 
Entitats ecologistes acusen el govern català de cedir a les pressions dels agricultors 
radicals en aprovar la utilització del fosfur d'alumini per al control de les poblacions de 
conill 
Alerten de les conseqüències que tindria l'ús de plaguicides com el fosfur d'alumini a 
causa de les conseqüències en la destrucció de la biodiversitat i la degradació del 
medi agrícola i rural. 
Antonio Cerrillo – Barcelona - 12/02/2025  

 
El fosfur d'alumini és un plaguicida molt perillós i està prohibit per a la 
utilització domèstica a Espanya, però ara es dóna llum verda per a la seva 
utilització als caus 
 Josep Regí i Puig 
 

   Les entitats ecologistes han manifestat el rebuig a l'acord 
aconseguit per Revolta Pagesa i el Departament d'Agricultura 
que dóna llum verda al pla per controlar l'excés de població de 
conills mitjançant l'aplicació d'un perillós verí, el fosfur d'alumini. 
SEO/BirdLife, la Federació Ecologistes de Catalunya, Ipcena, 
Depana i Trenca, entre altres entitats, han anunciat accions 
socials, legals i judicials per evitar que s'apliquin al medi natural 

plaguicides com el fosfur d'alumini a causa de les conseqüències en la destrucció de la biodiversitat i la degradació del medi agrícola i 
rural. 
   El fosfur d'alumini és un plaguicida molt perillós i està prohibit per a la utilització domèstica a Espanya i la majoria dels països 
europeus, segons recorden les organitzacions ambientalistes. Les autoritzacions que estan concedint els Ministeris d'Agricultura, Pesca 
i Alimentació i el Ministeri de Sanitat s'efectuen sota un cert control i en àrees no agrícoles. 



Aplicació imminent 
   Segons l'acord, a finals de febrer es publicaran els resultats de l'estudi que determinarà les zones i les condicions en què es podrà 
aplicar el fosfur d'alumini. D'aquesta manera, a les zones autoritzades la seva aplicació serà imminent. A més, aquesta solució es 
repetiran cada vegada que els caus tornin a ser habitats. L'Acord també apunta que aquestes mesures es mantindran fins que se 
superi la situació d'“emergència cinegètica”. 
   Tot i això, el 2023, la Fiscalia General de Medi Ambient ja va negar a la Generalitat l'autorització de l'ús de fosfur d'alumini per 
combatre la plaga de conills a les comarques de la plana de Lleida, a partir d'una denúncia interposada pel Partit PACMA, Lex Ànima i 
la Fundació Altarriba contra Teresa Anna Sanitjas, directora General d'E. 
Un atemptat ambiental 
   Les entitats ecologistes recorden que “l'ús de verins al medi natural constitueix un presumpte delicte ecològic tipificat al Codi Penal, ja 
que és un mètode no selectiu que amenaça tot l'ecosistema amb greus impactes sobre la biodiversitat, cosa que desaconsella el seu ús 
en la gestió demogràfica de qualsevol mena de fauna salvatge”. 
   El seu ús provoca la mort de qualsevol animal que entri en contacte amb la fosfina, el gas en què es transforma aquest plaguicida. 
L'ús d'aquest compost es realitza enterrant-lo als caus dels conills que molt sovint són ocupats per amfibis, rèptils o mamífers. Molts 
són espècies protegides que la normativa en prohibeix la mort o la destrucció dels seus habitats. 
“Agricultura actua de manera unilateral” 
   Aquestes entitats acusen el conseller d'Agricultura, Òscar Ordeig, “d’actuar de manera unilateral i irresponsable i de cedir davant les 
pressions dels camperols i d’atendre la il·legalitat que representa l’ús d’aquest plaguicida, sense tenir en compte ni el Departament de 
Territori, responsable de la conservació de la biodiversitat”, ni les organitzacions ambientals. 
Producte no selectiu 
   Per això s'anuncien accions legals. "Si el Departament d'Agricultura no desisteix de l'aplicació del fosfur d'alumini, un producte no 
selectiu, d'alta toxicitat, molt perillós per la fauna protegida i prohibit a bona part d'Europa, emprendrem les accions legals perquè no se 
n'autoritzi l'ús i perquè es depurin les responsabilitats als qui l'hagin autoritzat", avancen. 
   Les entitats ecologistes lamenten a més que en aquest acord es retiri el projecte de reintroducció del linx a Catalunya ja que aquesta 
espècie basa la seva alimentació en el conill i “és un gran regulador de les poblacions d'aquest petit mamífer”. Aquest projecte, a més 
de contribuir a la conservació d'espècies en perill d'extinció, es convertiria en una eina útil per aconseguir un control natural dels conills.   
Tampoc no té sentit que la guineu, eficaç depredador dels conills, segueixi sent considerada una espècie cinegètica que es pot caçar i 
que, fins i tot, es donin permisos especials per caçar-la en època de veda. És un gran contrasentit perseguir les espècies depredadores 
dels conills i aprovar l'ús de verins prohibits per controlar aquests mateixos conills”, subratllen. 
La naturalesa com a solució 
   En aquest sentit, els experts independents aposten per mesures preventives basades en la restauració dels hàbitats agraris 
potenciant-ne la naturalització i els depredadors naturals com la guineu o bona part dels rapinyaires. "Cal aplicar mètodes de prevenció 
de danys com a alternativa a l'ús de verins i augmentar les cobertures de les assegurances", conclouen. 
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La revolta pagesa frena l'Agència de la Natura i 
veta la reintroducció del linx a Catalunya 
El Govern havia anunciat que reintroduiria el linx però els pagesos el 
rebutgen de manera contundent al témer que comporti “limitacions” a la 
producció agrària, encara que aquestes ni tan sols s'han definit 
Antonio Cerrillo – Barcelona - 11/02/2025  

 
Protesta davant la Delegació del Govern a Girona. 
Aleix Freixas / ACN 
 

   La Revolta Pagesa continua guanyant 
batalles, però moltes veus entenen que de 
vegades en detriment de la conservació de la 
naturalesa. De sobte, ha aconseguit l'enèsim 
retard en la constitució de l'Agència de la Natura 
de Catalunya, un organisme que s'ha 
d'encarregar de la gestió del medi natural i 
millorar-ne el finançament.    Els acords per 
posar fi a la mobilització de la  revolta pagesa , 
establerts entre el Departament d'Agricultura i el 
Gremi de la Pagesia, suposaran noves demores 

en la creació d'aquesta institució, l'impuls de la qual va ser aprovat pel Parlament el 2020. A més, han arrencat la renúncia del Govern a 
la reintroducció del linx, quan només era una proposta. Per què? 



   La consellera de Territori, Habitatge i Transició Ecològica, Sílvia Paneque, va prometre, després del seu nomenament, que l'Agència 
es constituiria en 9 mesos, però el pacte per calmar els ànims dels agricultors comportarà una modificació de la llei per afavorir una 
participació més gran del sector agrari en els seus òrgans de direcció, amb les consegüents demores. 
    La frenada a l'Agència serà evident. L'acord amb els agricultors estableix que el Departament de Territori impulsarà una modificació 
de la llei que va crear l'Agència per canviar la composició del consell de direcció establert a la llei, per tal que pugui acollir cinc 
representants del sector primari. El Departament de Territori, concretament, es compromet a no impulsar l‟Agència fins que no es 
produeixi la modificació de la llei i el decret corresponent. A més, no es podrà crear “fins que no hi hagi consens majoritari de totes les 
parts implicades al seu òrgan de governança i que el sector agrari estigui degudament representat”. 
Continus retards i pressions contínues 
   Diverses organitzacions conservacionistes, entre les quals hi ha Ecologistes en Acció i ADDA, han lamentat aquesta nova 
“paralització” del desplegament de l'Agència, que ha estat objecte de continus retards des que es va aprovar al Parlament el 2020, a 
causa de les diverses pressions del sector agrari. 
   Fa poc més d'un any, diverses organitzacions van urgir la posada en marxa i denunciaven la campanya dels sectors econòmics per 
frenar-ne la implantació. "Ara, el Govern cedeix a les noves pressions, i no només dilata el temps d'aprovació dels estatuts, sinó que es 
compromet a modificar la Llei del 2020, perquè el sector primari tingui més presència al seu òrgan de govern", es lamenten.  
   "Fins quan esperarem a tenir un òrgan que defensi la Natura a Catalunya, un bé de tota la societat, per sobre dels interessos privats, i 
sense el qual, per cert, l'agricultura no podrà ser viable?", es pregunten. 
Verins polèmics 
   Els ecologistes celebren les ajudes que s'oferiran als agricultors per combatre el conill (a la plana de Lleida), a fi que puguin mantenir 
els seus negocis, però observen amb “estupor” que no es faci cap menció que aquesta proliferació de conills es produeixi després 
d'anys de caça intensa i salvatge contra els seus principals depredadors. 
   Curiosament, ara es permet la caça de la guineu a tot el país menys als municipis declarats d'emergència cinegètica. Aquests grups 
lamenten, a més, que es parli de l'ús de verins com el fosfur d'alumini, un biocida que va causar la mort de dues persones per inhalació 
d'aquest verí. Aquesta és una substància l'ús de la qual ha de ser excepcional, que s'empra quan algun animal posa en perill les 
infraestructures, com ara talussos de línies ferroviàries o autopistes, “però mai en agricultura”, assenyalen. 
El linx, vetat 
   El Govern, per altra banda, s'ha compromès a no reintroduir el linx, quan “això és exactament el contrari del que cal per controlar 
animals com el conill”, assenyalen els opositors a aquesta mesura. 
   Facilitar el control cinegètic a les explotacions amb aquestes estratègies “significa incrementar la quantitat de batudes i animals morts 
amb trets, en lloc d'intensificar les mesures alternatives –científicament més eficaces–, a més d'augmentar en gran mesura els riscos 
per a la seguretat humana. La política cinegètica de la Generalitat -d'aquest i dels governs anteriors- ha estat un fracàs evident”. 
Vetats i per què? 
   Mar Ariza, vicepresidenta de Revolta Pagesa, explica que la seva organització s'oposa a la reintroducció del linx perquè a la llarga no 
serviria per controlar les poblacions de conill, ja que, segons ella, els linxs acabarien “menjant-se els exemplars més febles, els malalts, 
els quals es moririen”, amb la qual cosa els reforçaria. Els linxs tenen com a dieta principal els conills.  
Addueix també que, atesa la proximitat dels territoris de reintroducció del linx (que, per cert, encara no s'han delimitat) amb les zones 
d'especial protecció de les aus (Zepa) a Lleida, els linxs optarien per menjar-se aquestes aus protegides. “És com si a un gat hi poses a 
prop un ocell”, diu. 
   I, així mateix, argumenta (i aquesta sembla que és la raó de fons) que temen que la reintroducció del linx comporti “limitacions i 
restriccions que vagin en contra de la producció agrària”. És a dir que temen que s'implantin certes restriccions per als agricultors quan 
s'introdueixi el linx, de la mateixa manera que quan es van crear les Zepas de Lleida es van implantar certes mesures a les pràctiques 
agràries per no perjudicar les aus estepàries endèmiques protegides. Tot i això, la reintroducció s'ha pogut dur a terme a diverses 
comunitats d'Espanya i no ha ocasionat cap problema de convivència. El retorn a aquestes noves comunitats no s'ha fet per controlar 
els conills sinó per donar l'espai vital a una espècie que va estar a punt de desaparèixer i ampliar les funcions ecològiques. 
 

La presidenta de la Junta d'Extremadura, María Guardiola, participa a la 
solta d'Orvalho, un exemplar mascle de linx ibèric nascut en llibertat 
l'any 2017 i que va aparèixer a Extremadura l'octubre del 2019 
 Eduardo Palomo / EFE 
 

   Ecologistes en Acció lamenta el punt del pacte entre Revolta 
Pagesa i el Govern referit als acords de lliure comerç, en 
entendre que els beneeix amb el llenguatge suau. Es diu aquí 
que s'estudiarà “l'impacte econòmic i establir una línia de treball 
amb el Ministeri i les entitats agràries“, però no hi ha un 
alineament a favor d'unir-se amb altres organitzacions de la 
societat civil per tombar la ratificació d'aquest acord bilateral 
entre la Unió Europea i els països del Mercosur“. Diuen 
aquestes entitats que aquests acords de lliure comerç són ”una 
gravíssima amenaça a la sobirania alimentària dels dos costats 
de l'Atlàntic i als ecosistemes dels països del Sud Global”, 
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Els pagesos del Pirineu se solidaritzen amb les 
protestes dels ramaders occitans 
Han tallat la frontera administrativa amb la Vall d’Aran, a Pont de Rei 
Redacció / ACN - 10.02.2025  

 
Representants del Gremi de la Pagesia amb el representant dels ramaders occitans (fotografia: ACN / Marta 
Lluvich). 
 

   Una representació de pagesos del Pirineu s’han desplaçat fins a la Vall d’Aran per mostrar el 
suport als seus homòlegs occitans. Al pont de Rei (N-230) han fet talls intermitents i han causat 
alguna cua de camions i vehicles. 
   Els representants del Principat els han explicat l’acord a què han arribat amb el govern, motiu 
pel qual han aixecat les protestes a les carreteres catalanes. A l’Alta Ribagorça, s’han reunit una 

trentena de ramaders, molts d’ells de la part d’Aragó, per conèixer de primera mà l’acord. Les problemàtiques que pateixen els 
ramaders catalans i els aragonesos són les mateixes i d’aquí la unió entre tots els pagesos. 
   Entre les problemàtiques que comparteixen hi ha la fauna salvatge i els problemes amb l’ós i el llop. Abordar aquesta qüestió és un 
dels assumptes que han posat sobre la taula els ramaders del Pirineu per aixecar els talls a les carreteres. Per aquesta qüestió han 
quedat en mantenir el contacte i veure com evoluciona aquest tema. 
   Just a la frontera amb Aragó, a les Bordes (Alta Ribagorça) on es creuen la N-230 i la N260, és on s’han concentrat els ramaders del 
Principat i de la Franja en assemblea per escoltar l’explicació dels representants del Gremi de la Pagesia, els acords acordats i els 
passos a seguir a partir d’ara. L’assemblea ha finalitzat amb un dinar popular. 
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Dilluns torna la protesta pagesa amb talls de 
carreteres 
 El Gremi de la Pagesia preveu diversos talls de carretera i d’autopistes 
Carles Sabaté – barcelona - 9 febrer 2025 

 
La Revolta s’ha vehiculat en Gremi de la Pagesia i dilluns convoca protestes O. DURAN. 
 

   El camp reprèn demà les mobilitzacions per reclamar solucions a la crisi en la qual 
està immers amb talls de carreteres i autopistes, quan es compleix un any de la gran 
protesta que va viure el sector contra la burocràcia, la competència deslleial i la 
sequera. Convocats pel Gremi de la Pagesia, els agricultors i ramaders s’han organit-
zat per concentrar-se en diversos punts de les principals vies com l’autopista AP-7 
amb el propòsit de donar visibilitat a les seves reivindicacions, que es mantenen 
vigents des de fa un any, en alguns casos, perquè s’hi ha avançat poc i s’han agreu-
jat. 
   Alguns dels talls de tràfic poden convertir-se en indefinits, segons han advertit per 

pressionar a la Generalitat. Segons va informar l’entitat que agrupa un miler i mig d’associats, els talls previstos es farien a l’AP-7 a 
l’Aldea (Baix Ebre), a l’A-2 entre Jorba i la Panadella (Anoia), les Bordes (Alta Ribagorça), la C-25 a Vic al costat de la BV-4601, l’AP-7 
a Llorenç del Penedès (Baix Penedès), l’enllaç de la C-16 amb la C-25 a Sant Fruitós de Bages (Bages), l’AP-2 entre Vila-rodona (Alt 
Camp) i la Bisbal del Penedès (Baix Penedès), l’AP-2 entre les Borges Blanques i Soses (Segrià) i l’A-2 a l’enllaç amb la C-13 a Alco-
letge. També estan previstes protestes a la rotonda de Santa Llogaia a Pontós (Alt Empordà), l’AP-7 a la Roca del Vallès (Vallès Orien-
tal), a Balaguer a la cruïlla de la C-12 i la C-53 i a la C-38 al Molló (Ripollès). 
   El sector agrícola protesta pel “incompliment” de les promeses acordades amb la Generalitat després de les mobilitzacions de fa un 
any. Eduard Escolà, portaveu de Revolta Pagesa, organització que es va constituir després en Gremi de la Pagesia Catalana recorda 
que “del Govern rebem bones paraules però són necessaris fets”. Entre altres reclamacions, el sector exigeix que s’accelerin les obres 
de les infraestructures hídriques per alleujar els efectes de la sequera, que amenaça a cultius com l’avellana i la vinya, i una regulació 
més estricta dels productes d’importació, més encara amb l’acord entre l’Unió europea i el Mercosur per a l’importació dels productes 
llatinoamericans. 
   Segueixen reclamant la reducció de la burocràcia, que ofega als professionals del camp, i que la fruita, la verdura i la carn estrangera 
que no compleixin els mateixos estàndards de qualitat que les produïdes en la UE no puguin entrar al mercat amb tanta facilitat, així 
com més vigilància per frenar els robatoris al camp i reduir els atacs de la fauna salvatge. 
   La mobilització compta amb el suport de l’organització agrícola Asaja, mentre que Unió de Pagesos, el sindicat tradicional i majoritari 
del camp català, ha descartat, de moment, sumar-se per donar un marge de confiança al govern. El conseller del ram, Òscar Ordeig, 



els demana més temps per a poder solucionar les seves problemàtiques. El president de la Generalitat, Salvador Illa, clausura avui el 
congrés d’Unió de Pagesos a Mollerussa i té previst referir-se a la convocatòria. 
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Els pagesos desconvoquen les mobilitzacions de 
demà després d’un acord amb el govern 
Els pagesos es concentraran igualment al lloc on havien de fer els talls de 
carreteres i hi faran assemblees 
Redacció - 09.02.2025 

 

   El Gremi de la Pagesia Catalana ha decidit de desconvocar les mobilitzacions de 
demà, que incloïen talls de carreteres i tractorades per tot el Principat, perquè ha 
arribat a un acord amb el govern. Els pagesos es concentraran igualment al lloc on 
havien de fer els talls de carreteres i hi faran assemblees. 
   Després de dies d’intenses reunions, el Departament d’Agricultura i els pagesos 
han arribat a un acord de mínims. S’han aprovat un total de dinou mesures. 
Justament avui, el govern ha promès de simplificar els tràmits administratius agraris. 
Aquesta reducció de la burocràcia era una de les principals reivindicacions dels 
pagesos. 
   Segons que ha explicat en una conferència de premsa el conseller d’Agricultura, 

Ramaderia, Pesca i Alimentació, Òscar Ordeig, l’acord establert preveu, entre més mesures, d’augmentar els recursos per al control de 
la fauna cinegètica, especialment dels conills; simplificacions administratives; millores fiscals per als agricultors professionals, que 
inclouen una rebaixa del tram autonòmic de l’impost que afecta els hidrocarburs i també els imposts de successions i transmissions; 
canvis en el pla de sequera; ajudes vinculades a adversitats climàtiques i més problemes del sector; mesures contra els robatoris; el 
compromís de fer un debat públic sobre l’acord de la Unió Europea amb el Mercosur; i la creació d’una comissió bilateral per a revisar el 
compliment d’aquests acords. 
El govern i els pagesos diuen que és un bon acord 
   Segons el conseller Ordeig, l’acord signat és bo per a l’agricultura, per a la pagesia i per al conjunt del país. Els pagesos també el 
consideren un bon acord, perquè s’han pactat punts que són vitals per a garantir la continuïtat de la pagesia al país. Asseguren que 
farà possible que les explotacions agràries i ramaderes siguin viables. 
   Malgrat tot, avui a la tarda hi ha hagut protestes en carreteres com la C-14, la N-145 i la N-260 a l’Alt Urgell, on s’han fet marxes 
lentes que han causat incidències fins passades les 21.00, segons el Servei Català de Trànsit. Divendres també hi va haver una 
protesta prèvia a la Cerdanya, on una vintena de tractors van fer una marxa lenta a la boca nord del túnel del Cadí, cosa que va afectar 
la C-16, la N-152 i la N-260. 
   El 6 de febrer de l’any passat, els pagesos, cansats dels costs de protecció desmesurats, de l’excés de la burocràcia i dels greus 
efectes de la sequera, van dir prou i van sortir al carrer. Els catalans no va pas ser els únics. Les protestes es van estendre per tot 
Europa amb la mateixa reclamació: que la pagesia fa anys que té una salut delicada i que les administracions han d’arromangar-se per 
resoldre-ho. 
 

Informació publicada al digital Vilaweb. Diumenge, 9 de febrer del 2025. 
 

Catalunya perd el 28% de la fauna salvatge els 
últims vint anys 
Aina Argueta – barcelona - 9 febrer 2025 

 
Una daina en una zona boscosa del Pallars Sobirà ARXIU. 
 

   La pèrdua de biodiversitat és un problema mundial. A escala global, es 
calcula que, els últims 50 anys, s’ha perdut el 73% dels individus de les 
espècies estudiades. A Catalunya, la pèrdua no s’està atenuant, però 
tampoc accelerant: la desaparició anual d’exemplars es manté en un 
1,5%. 
   L’Observatori del Patrimoni Natural i la Biodiversitat adverteix que les 
poblacions d’animals forestals han de ser un objectiu prioritari de pro-
tecció i conservació, perquè, encara que aquests ambients s’ha conside-
rat que estaven en expansió i maduració els últims anys, a Catalunya, la 



pèrdua d’aquests animals s’està accelerant. 
   Les dades s’han actualitzat en l’Índex Planeta Viu (LPI-Cat), que s’havia presentat per últim cop el 2022 i que, ara, ha afegit més 
informació sobre diverses espècies i territoris. Per primera vegada, s’hi han pogut incloure espècies marines, gràcies al seguiment de la 
biodiversitat marina que es duu a terme al cap de Creus i les illes Medes, a la Costa Brava. 
   Als ambients agrícoles, s’observa una pèrdua del 40% d’exemplars els últims 22 anys, mentre que, als boscos i els matolls, es queda 
en un 15%. Irònicament, als ambients agrícoles i els prats, s’observa una tendència menys negativa els últims 10 anys en comparació 
de les zones on habiten animals salvatges, malgrat el context general de pèrdua. 
   El diagnòstic general no és fàcil, perquè el panorama és divers segons la espècie: 164 espècies disminueixen, 70 estan creixent i les 
119 restants no mostren tendències poblacionals significatives. Les papallones diürnes i els peixos, de què gairebé el 70% de les 
espècies perden exemplars, són els grups de fauna més afectats. En el cas dels mamífers, l’ós bru i el teixó tenen una població en aug-
ment, mentre que la ratapinyada de cova i el ratolí de camp estan en declivi. 
   Com a novetat, en aquesta edició s’han incorporat dades de 353 espècies, 32 més que en l’edició de fa dos anys. Ha estat el primer 
cop que s’han incorporat a l’índex el samaruc, un petit peix propi de les llacunes litorals, i la granota roja, un amfibi d’ambients freds. A 
més, com a innovació, també s’han recollit dades sobre l’evolució general de l’LPI-Cat, per esbrinar com havia evolucionat aquesta 
pèrdua en les poblacions. D’aquesta manera, la disponibilitat de més dades ha permès obtenir una imatge més fidedigna de la pèrdua 
que s’ha produït per ambients. 
 

LA XIFRA: 70 per cent de les espècies de peixos han perdut exemplars els últims anys. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Diumenge, 9 de febrer del 2025. 
 

Els punts de l'acord entre Generalitat i Gremi de 
la Pagesia Catalana 
Europa Press – LLEIDA - 09/02/2025 

 
 
Agro.- Els punts de l'acord entre 
Generalitat i Gremi de la Pagesia Catalana 
( David Zorrakino - Europa Press ) 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

   El conseller d'Agricultura de la Generalitat, Òscar Ordeig, i el president del Gremi de la Pagesia Catalana, Juan Regolf, han signat 
aquest diumenge a la nit un acord a la seu de la Conselleria a Cervera (Lleida), pel qual els agricultors desconvoquen les protestes 
previstes per dilluns. 
   Aquests són els punts de l'acord i les seves concrecions principals, segons ha informat el Gremi al portal web: 
   -Control de plaga de conill de bosc: Posada en marxa d'un pla de xoc durant el febrer i el març per controlar la sobrepoblació de 
conills a la zona d'emergència cinegètica. 
   -Impost de successions, transmissions i AJD per a agricultors professionals: Es faran els tràmits pertinents per establir una bonificació 
del 95% de l'impost de successions, transmissions i AJD per als agricultors professionals, tal com s'aplica a les explotacions agràries 
prioritàries. 
   -Desburocratització: El Consell Executiu de la Generalitat de dimarts aprovarà un primer paquet de mesures de simplificació 
administrativa. 
   -Impost d'hidrocarburs: Tenint en compte que la Generalitat té una part de capacitat normativa a l'article 135 de la Llei 2/2014, la 
Conselleria d'Economia es compromet a reduir aquesta part de l'impost als col·lectius més afectats, especialment el sector primari. 
   -Ajudes per carència de floració: Es buscarà la manera més àgil de poder demostrar aquestes pèrdues per garantir que aquells 
productors que van patir pèrdues greus puguin accedir a l'ajuda, i tot aquest procediment es realitzarà amb l'acompanyament i 
l'assessorament de l'entitat representativa del sector. 
   -Regadius i accés a l'aigua: El Govern es compromet a diverses millores de regadius; accelerarà les gestions i obres necessàries per 
fer arribar aigua al pantà de Riudecanyes per al 2026; i hi haurà una reunió imminent al Fluvià/Muga per trobar una solució 
consensuada amb els regants. 



   -Aclariment dels pagaments de la DUN i la resta d´ajuts i subvencions: La Conselleria d´Agricultura publicarà el calendari de 
pagaments d´ajuts futurs i pendents la primera quinzena del mes de març. 
   -Capacitat d'explotacions ramaderes, malalties de bestiar i depredadors: La Conselleria d'Agricultura assumirà el cost de la vacuna 
contra la Llengua Blava - S3 en oví i cabrum, boví de llet i vaca lactant. 
   -Ajuda davant d'adversitats climàtiques: Es buscaran fórmules de suport per als agricultors afectats per les restriccions de reg; i 
s'inclourà el Gremi en un grup de treball per poder cercar alternatives a la limitació del 30% per accedir a l'ajuda per a llenyosos morts. 
   -Ajuda sobre abelles: La Conselleria d´Agricultura treballa en una bateria d´accions de suport al sector, des de la producció fins a la 
comercialització, que inclou, entre altres, la creació d´una marca pròpia. 
   -Sobre robatoris: El proper mes de març les conselleries d´Interior i d´Agricultura celebraran una jornada de treball. 
   -Agència catalana de la Natura (Anacat): La Conselleria de Territori es compromet a no impulsar el projecte de l'Anacat fins a la 
modificació de la llei que la regula i el decret corresponent, i fins que hi hagi consens majoritari de totes les parts. 
   -Inspecció informativa: El Govern es compromet a iniciar una campanya informativa d´acompanyament al sector agrari abans d´iniciar 
les campanyes d´inspecció que realitza durant l´any. 
   -Indemnitzacions per danys produïts per fauna salvatge: S'actualitzaran els barems d'indemnització per a les diferents espècies i s'hi 
inclouran tant els costos directes com el lucre cessant derivat dels danys. 
   -Mercosur: El Govern encarregarà un estudi sobre l'impacte econòmic entre el febrer i el març, i farà un debat parlamentari amb tots 
els grups; i es compromet a una línia de treball amb el Ministeri i les entitats agràries per fer front a l'acord 5 bilateral de lliure comerç 
entre la UE i els països del Mercosur, abans de la ratificació de l'acord. 
   -Control cinegètic: La Conselleria d´Agricultura es compromet a la creació d´un document de comunicació per poder fer control 
cinegètic en explotacions, i una vegada presentada la comunicació entrarà en vigor amb efecte immediat. 
   -Comissió de seguiment bilateral: La Conselleria d´Agricultura es compromet a crear una mesa de treball i seguiment dels acords que 
es reunirà cada 15 dies mentre duri el pla de xoc, i posteriorment cada sis setmanes; i es compromet a continuar treballant amb els 
punts proposats del Gremi de la Pagesia, ja que per la seva complexitat no es poden executar immediatament. 
   -Desconvocar els talls de carretera: Arribats a aquests acords, el Gremi es compromet a suspendre els talls de carreteres plantejats a 
tot Catalunya. 
 

Informació d´agència publicada a La Vanguardia. Diumenge, 9 de febrer del 2025. 
 

La cabra salvatge troba el seu hàbitat a 
Montserrat 
S’ha passat d’una vintena d’exemplars ara fa 30 anys, quan s’hi van 
reintroduir, a més de 430 el 2024 
Es fa un cens anual d’aquest ungulat per evitar que hi hagi sobrepoblació i 
que pugui afectar altres usos de la muntanya 
A. Castelló - Monistrol de Montserrat - 7 febrer 2025 

 
Tècnics del DARP i el guarda de la Reserva de Fauna de 
Montserrat controlen les cabres ACN. 
 

   La cabra salvatge ha trobat el seu “petit paradís” a 
Montserrat i les dades així ho demostren. L’espècie es 
va reintroduir fa 30 anys amb exemplars dels ports de 
Tortosa-Beseit i, en tres dècades, s’ha passat d’una vin-
tena d’exemplars a més de 400. En concret, l’últim cens 
fet pel DARP i els Agents Rurals a finals de desembre 
se situa a les 439 cabres, gairebé una quarantena més 
que el de l’any passat. El cap dels Agents Rurals al 
Bages, Jordi Carrasco, ha detallat a l’ACN que les 
cabres han trobat a Montserrat “un hàbitat molt propici”. 
Aquests ungulats no tenen cap depredador natural a la 
zona i, per això, és important controlar-ne la població 
perquè un excés d’animals pot ser incompatible amb 
altres usos de la muntanya, com l’escalada. 

   Set equips dels Agents Rurals són els encarregats de realitzar el cens de la cabra salvatge a Montserrat. Ho fan acompanyats del 
guarda de la Reserva de Fauna de Montserrat i de tècnics del Departament d’Agricultura, Ramaderia i Pesca (DARP). Rastregen la 
muntanya a peu i compten les cabres a mesura que les veuen amb els binocles. També determinen la seva edat i sexe. A més, des de 
fa quatre anys, s’han incorporat els drons amb càmeres tèrmiques que permeten arribar a les zones d’accés complicat “on és difícil arri-
bar-hi en persona”, segons ha explicat Carrasco. 



   L’últim cens es va fer el 24 de desembre passat i es van comptabilitzar 439 exemplars, mentre que l’any anterior se’n van trobar 401. 
Segons el Departament d’Agricultura, els mascles i femelles continuen a l’alça, mentre que el nombre de cabrits roman estable. El cens 
es fa a l’hivern perquè és l’època de zel en què els mascles i les femelles adultes es reuneixen. Tot i que els recomptes són “molt acu-
rats”, mai es poden arribar a comptar tots els individus, de manera que es calcula que, a la pràctica, hi hauria més de 439 exemplars. 
“A Montserrat les cabres estan com unes reines” 
   Les cabres salvatges han trobat a Montserrat el seu hàbitat ideal i, per això, el creixement en els darrers anys ha estat exponencial. 
Carolina Garcia, tècnica del Servei d’activitats cinegètiques del Departament d’Agricultura, diu que en aquesta zona tenen molta alimen-
tació i també hi han trobat “molta tranquil·litat perquè no tenen cap depredador”. A més, Garcia explica que el clima també és molt favo-
rable per a elles i això fa que “hi estiguin molt a gust”: “Podem dir que les cabres estan a Montserrat com unes reines”. De la seva 
banda, el cap dels Agents Rurals al Bages afegeix que les característiques pròpies de Montserrat, amb conglomerats de roques, fan 
que sigui un “refugi ideal” per a les cabres. “És la seva zona de confort, on busquen seguretat davant d’un perill”, ha afegit Garcia. 
Fer compatible les activitats a la muntanya amb la població de cabres 
   Tot i que la cabra fa una funció important de prevenció d’incendis, ja que es menja molta vegetació, el cap dels Agents Rurals al 
Bages explica que un excés de població d’aquest ungulat també pot comportar problemes. Carrasco recorda que el Parc Natural de la 
Muntanya de Montserrat és una zona on hi ha una alta afluència d’excursionistes i escaladors i, per tant, “un excés de cabres pot provo-
car conflictes”. També ho constata Carolina Garcia, tècnica del Servei d’activitats cinegètiques del Departament d’Agricultura, que 
recorda que Montserrat és una muntanya “molt humanitzada”. 
   De fet, Garcia diu que a Montserrat “hi cabrien més cabres” de les que hi ha actualment, però creu que és important “buscar l’equilibri 
amb la resta d’activitats” que es fan a la muntanya, com l’excursionisme o l’escalada. A més, explica que un excés d’animals també 
podria afavorir l’aparició de malalties. En aquest sentit, ha recordat que es fan controls de tots els animals que es capturen per compro-
var que sanitàriament estiguin bé. 
La caça, actualment l’única eina per controlar la població de cabres 
   Com que aquests ungulats no tenen cap depredador natural que pugui controlar la seva població, l’any 2004 es va optar per 
començar a caçar cabres de manera regulada. Cada any es capturen al voltant d’un centenar de cabres i els Agents Rurals fan un 
seguiment de les caceres perquè es capturin només els exemplars necessaris. En els 20 anys de caceres estables a Montserrat s’han 
capturat al voltant d’un miler d’exemplars. Els tècnics del Departament d’Agricultura són els encarregats d’elaborar un pla tècnic de 
gestió cinegètica, on es determina el nombre de captures que es podran dur a terme durant la temporada de caça. Per fer les captures 
s’atorguen uns permisos, primer a caçadors locals i després a no locals, subjectes al pagament d’unes taxes. Els permisos, assegura 
Agricultura, s’han d’executar amb la modalitat de caça per acostament i el caçador sempre va acompanyat d’un guarda de reserva de 
fauna o d’un agent rural. De fet, tant els guardes com els agents són els que porten el control i decideixen quin animal s’ha d’abatre en 
cada cas i la distància dels trets per garantir al màxim la seguretat. La temporada de cacera va de novembre a gener. 
   El Departament d’Agricultura assegura que actualment, donada l’orografia de Montserrat, l’única gestió possible per controlar la 
població de cabra salvatge a Montserrat és l’aprofitament cinegètic. Des de la conselleria asseguren que s’han plantejat altres mesures, 
com ara l’extracció d’exemplars vius per repoblar altres zones, però la dificultat de trobar zones segures on sedar els animals i transpor-
tar-los sense que pateixin o morin “no ho ha fet possible de moment”. 
 

Informació publicada al diari El Punt Avui. Divendres, 7 de febrer del 2025. 
 

Pèrdua de biodiversitat 
La població d’animals salvatges cau un 28% a Catalunya: «Peixos i papallones 
pateixen descensos dràstics» 
Cada any es perden, de mitjana, un 1,5% dels exemplars presents en els diferents 
hàbitats 
Guillem Costa / 05 FEB 2025 

 
La població d’animals salvatges cau un 28% a Catalunya / El 
Periódico 
 

   El drama no s’accelera però persisteix. Aquest és el 
balanç del nou informe sobre l’estat de la biodiversitat 
a Catalunya, un treball important que es publica cada 
dos anys i que ofereix una radiografia detallada de la 
crisi ecològica. La població d’animals salvatges han 
caigut un 28% durant els últims 20 anys. Això significa 
que cada any, de mitjana, es perden un 1,5% dels 
exemplars presents en els diferents hàbitats.    Es 
tracta d’un declivi que no cessa però que tampoc va a 
pitjor. El problema, admet la Generalitat, és que 
aquesta estabilització no serveix i és necessari invertir 



la direcció de la corba. 
 

«Conservar la natura és urgent i interessa a tothom, perquè no fer-ho tindrà costos econòmics i socials» 
Jordi Sargatal — Secretari general de Transició Ecològica 

 

   Les dades recollides per l’observatori de patrimoni natural i la biodiversitat s’han utilitzat per calcular l’anomenat índex de planeta 
viu (LPI, de l’anglès ‘living planet index’). Aquest indicador estima que en 50 anys la pèrdua d’individus silvestres de les 5.495 
espècies monitoritzades ha sigut d’un 73%. 
   Quines són les espècies que més pateixen? Hi ha dos grans grups que presenten una disminució del 40%: d’una banda, els animals 
lligats a ambients agrícoles i prats, que pateixen les conseqüències de l’agricultura intensiva, i d’altra banda, els que viuen en rius, 
aiguamolls i tot tipus d’aigües continentals, que han de lidiar amb la sobreexplotació dels recursos hídrics i la mala qualitat de 
l’aigua. En canvi, les espècies típiques dels boscos es redueixen en un 15%, un percentatge menor. 
Papallones i peixos 
   En concret, el descens més radical afecta les papallones diürnes i els peixos. Lepidòpters com la turquesa 
mediterrània (Glaucopsyche melanops) i l’escac ferruginós (Melanargia occitanica), habituals en espais oberts, cada vegada més 
escassos davant el creixement de boscos joves i densos, es troben en greu perill. Dos dels peixos que estan en regressió són el sarg 
comú (Diplodus sargus) i el barb de l’Ebre (Luciobarbus graellsii). Tant les papallones com els peixos són «espècies semàfor» que 
reflecteixen el deteriorament d’ecosistemes al complet. 
   També és cert que alguns animals, entre els quals diversos mamífers, estan augmentant. L’os bru (Ursus arctos) i el teixó (Meles 
meles) s’han recuperat en els últims anys. No obstant, també hi ha mamífers que retrocedeixen, com el ratolí de camp (Apodemus 
sylvaticus) i diversos ratpenats. En alguns casos no s’ha pogut determinar si una espècie està incrementant la seva població o no. Això 
ha passat, per exemple, amb la granota vermella (Rana temporaria), un amfibi present a les muntanyes. 
   Aquest any per primera vegada s’hi han inclòs algunes espècies marines, però encara és aviat per extreure tendències 
representatives, ja que era la primera vegada que se n’analitzaven les poblacions. 
Treball urgent 
   «Conservar la natura és urgent i interessa a tothom, perquè no fer-ho tindrà costos econòmics i socials», adverteix Jordi Sargatal, el 
secretari general de Transició Ecològica del Departament de Territori, Habitatge i Transició Ecològica. «L’LPI és un marcador clau 
perquè és consistent en el temps», reconeix el secretari general. «Són necessaris objectius ambiciosos i polítiques que reverteixin la 
tendència», afegeix. 
   Sargatal es compromet a posar en marxa les «eines necessàries» per canviar la situació: «A la conselleria treballem per tenir la llei de 
la natura a mitjans del 2025 i posarem en marxa l’Agència de la Natura a principis del 2026». Tant aquesta llei com l’agència, un pla 
que ha generat controvèrsia per l’oposició de certs sectors productius del món rural, han de servir per rellançar les polítiques ambientals 
del Govern, que també ha anunciat la declaració de nous parcs naturals i la reintroducció d’algunes espècies. 
   Els científics especialitzats en la conservació, no obstant, esmenten que el més important és aprofitar les possibles reintroduccions o 
els plans de recuperació específics per restaurar els hàbitats més amenaçats. El nou reglament de Restauració de la Natura ja en vigor 
a la Unió Europea exigeix mesures que demostrin que s’ aconsegueixen millores destacades. 
   Lluís Brotons, coordinador científic de l’observatori del patrimoni natural i la biodiversitat a Catalunya posa el focus sobre la pressió 
humana: «Malgrat que s’estan portant a terme accions de conservació i protecció, creixen les amenaces sobre el medi natural». 
Aquesta paradoxa obliga els responsables polítics no només a avançar en els plans de conservació pendents per a les espècies en 
perill d’extinció, sinó també a desenvolupar polítiques que protegeixin els ecosistemes i n’evitin la degradació. 
 

Informació publicada al diari Regió 7. Dimecres, 5 de febrer del 2025. 
 

Els banders tanquen el 2024 amb prop de 2.000 
actuacions 
Constaten un increment dels atestats per incomplir la normativa 
ANA - Andorra la Vella - 04/02/2025 

 
Prop de 2.000 actuacions dels banders durant el 2024. SFG (ANA) 
 

   El cos de banders va fer l'any passat un total de 1.845 
actuacions relacionades amb la fauna i la flora del país. La dada 
es desprèn del balanç anual del departament en relació amb les 
actuacions del 2024, que tenen per objectiu la protecció i la 
conservació del medi natural al servei de la comunitat. Aquesta 
xifra representa una disminució del 4,3% respecte a les dades 
registrades el 2023, la qual cosa suposa una estabilització de les 
actuacions així com de les trucades que va rebre el cos, que van 
ser un total de 2.911. De totes les trucades, els banders van 
haver d'actuar en el 63,3% dels casos i les temàtiques més 



demanades són danys d'espècies regulables (26%), fauna salvatge (22%) i caça (20%). 
   En vista d'aquest increment constant de tasques, durant l'any passat s'ha impulsat el període de formació a un total de sis nous 
treballadors per garantir un equip consolidat amb setze agents, tres caps d'unitat, un director i un administratiu. A més, i per fer fort 
cada vegada més a la creixent consciència ciutadana s'ha consolidat una especialitat anomenada Grup d'Atenció Ciutadana. 
   El 2024 també ha estat un any on el cos ha pogut fer avenços significatius en la consolidació de la digitalització de diferents 
processos, per ser més eficaços en les diferents funcions i contribuir en la digitalització de l'Administració. S'han realitzat formacions en 
seguretat, seguiment d'espècies de fauna salvatge i formacions per consolidació dels sis agents alumnes. Les sortides escolars han 
tornat a ser un aspecte de gran rellevància amb un total de 1.012 alumnes participants. Així, ha augmentat el nombre d'escolars de tots 
els sistemes educatius d'Andorra des de primera ensenyança fins a batxillerat, prioritzant l'educació en el coneixement i el respecte del 
patrimoni natural i per donar a conèixer la professió. 
   Una de les tasques important que també impulsa el cos és la recollida de mostres de la fauna salvatge del país, per tal de tenir un 
seguiment de l'estat de salut. L'any passat es van recollir 396 mostres, gairebé 100 més que el 2023 i que van permetre confirmar un 
bon estat de salut de la cabana. 
   Amb relació als controls efectuats i als atestats oberts per infraccions a la normativa, destaca una xifra superior a la registrada en 
anys anteriors, el que s'explica per un increment del nombre d'agents del cos que permet fer un seguiment més exhaustiu de les 
normatives relacionades amb les competències del cos. D'aquesta manera, i per la pesca, el nombre de controls efectuats s'incrementa 
respecte de l'any anterior fins a arribar als 1.106 i, fruit d'aquest increment, també es veuen augmentats els atestats fins a arribar als 
39. Gran part de l'increment d'atestats és degut als controls als acotats intensius de pesca. De la totalitat dels atestats, gairebé el 80% 
s'ha acollit a la reducció per conformitat de la sanció, és a dir, que s'ha reduït l'import de la sanció perquè ha estat acceptada per 
l'infractor sense haver d'iniciar un procés d'al·legacions. 
   Els controls a la caça han estat de 855, una xifra força inferior a la registrada el 2023 a causa d'un descens en el nombre de captures 
d'alguns plans de caça i per la disminució del nombre de batudes administratives realitzades, i el nombre de caçadors participants. Els 
atestats arriben fins als tretze, però es mantenen estables gràcies a la gestió i l'augment de la comunicació amb la Federació 
Andorrana de Caça i Pesca (FACIP) per divulgar, informar i prevenir possibles infraccions. L'única infracció que es podia acollir a la 
reducció per conformitat ho ha fet. 
   En el cas dels atestats per infraccions per a la tinença de gossos perillosos, la memòria anual apunta a un sensible augment respecte 
de l'any passat fins als 45 atestats oberts el 2024, una dada molt alineada als anys anteriors. L'estabilització es deu a la informació i 
divulgació que s'ha fet de la normativa als propietaris d'aquests animals. La majoria de les infraccions no són per la nova normativa, 
sinó per no portar el morrió degudament posat o anar deslligat. Dels 45 atestats, un total de 32 (71,1%) s'han acollit a la reducció per 
conformitat una xifra exponencial els darrers anys (35% al 2021, 50% al 2022 65% al 2023) fet que demostra l'acceptació de la 
normativa per part de la ciutadania. 
   Així mateix, i pel que fa al control dels vehicles motoritzats al medi natural, s'han realitzat 10 atestats, amb un total de 42 vigilàncies 
per a la prevenció d'infraccions sobre la normativa. S'han augmentat en dos els atestats a causa de la signatura d'un nou conveni amb 
el comú de Canillo que permet controlar les ordinacions comunals per part dels banders. Quant als atestats per infraccions al reglament 
regulador de les enceses de foc, aquest 2024 es mantenen estables respecte de l'any passat amb un total de deu denúncies, gràcies, 
en part, a una divulgació important del risc d'incendi. 
   Finalment, pel que fa al seguiment de la tasca del cos a les xarxes socials en destaca l'increment mitjà del 18,5% dels seguidors. 
Aquest espai permet la divulgació de les funcions i activitats del cos, i els usos correctes per la conservació i protecció del patrimoni 
natural. 
 

Informació publicada a Ara Andorra. Dimarts, 4 de febrer del 2025. 
 

Els pagesos de la regió reclamen "fets reals i no 
compromisos" un any després de les 
mobilitzacions massives 
Critiquen que persisteix l'excés de burocràcia i que no s'ha posat remei als 
robatoris ni als danys de la fauna 
Mar Martí (ACN) – Malla -  03 FEB 2025  

 
ACN 
 

   Un any després de les mobilitzacions massives que van paralitzar el país, els 
pagesos de la Catalunya central lamenten que segueixen amb els mateixos 
problemes. L'excés de burocràcia és una de les principals preocupacions del sector, i 
agricultors i ramaders reclamen que se simplifiquin els tràmits: "Volem fets reals i no 
signar tants compromisos". A més, asseguren que no s'ha posat remei als robatoris al 
camp ni tampoc als danys que provoca la fauna salvatge i cinegètica, una situació que 
preocupa especialment els pagesos d'Osona i el Bages. "Fins ara la fauna salvatge 



afectava el Pirineu però ja ha anat baixant i encara som a temps de controlar-ho", alerta Jaume Prat, coordinador del Gremi de la 
Pagesia a la Catalunya central. 
   Centenars de pagesos de la Catalunya central van tallar el febrer de 2024 les principals vies de comunicació del territori (la C-16, la 
C-25 i la C-17) per protestar en contra la burocràcia i els costos desmesurats al sector. Un any després, tot i admetre que hi ha hagut 
alguns avenços, lamenten que hi ha "pocs punts tangibles" i reclamen "fets reals i no firmar tants compromisos", segons ha explicat a 
l'ACN Guillem Solà, portaveu del Gremi de la Pagesia a Osona. 
   A banda de "l'excés" de burocràcia, critiquen l'acord comercial de la Unió Europea amb els països del Mercosur, els robatoris al camp 
i a les granges, i també els danys de la fauna salvatge i la cinegètica. "S'han fet passos, però poc tangibles. La gent del camp no veu 
que s'hagi avançat", lamenta Solà. Considera que un dels "punts forts" del Gremi de la Pagesia és "fer front comú amb altres 
organitzacions agràries i la societat en general". "El sector primari és la base de tot. Si estem bé, produirem productes de qualitat per a 
la gent", conclou. 
La burocràcia, el gran cavall de batalla 
   El coordinador del Gremi de la Pagesia a la Catalunya Central, Jaume Prat, creu que si les explotacions fossin viables no hi hauria 
cap problema de relleu generacional i lamenta que la burocràcia és un dels punts que més els afecten. "Hi dediquem molt esforç i, 
mentre fem això, no podem fer una altra cosa, i això representa diners", lamenta. De fet, des del Gremi critiquen que "irònicament" el 
Govern ha decidit "obrir una nova taula de treball per veure com es poden reduir els papers". "Anem a ritmes diferents", asseguren. 
   De la seva banda, Pol Requena, jove agricultor del Bages, assegura que el tema de la burocràcia s'ha "estabilitzat" des de les 
protestes de fa un any, però argumenta que allò que reclama el Gremi de la Pagesia és que "es redueixi o se simplifiqui". "La taula de 
treball per la desburocratització no ha donat resultats que ens ajudin a nosaltres a simplificar la vida diària a pagès", lamenta. 
Robatoris i fauna 
   Una de les preocupacions que afecta especialment al sector primari de la Catalunya Central són els robatoris al camp i a les granges i 
també els danys que provoca la fauna cinegètica i salvatge. Requena explica que els robatoris "no només són un perjudici econòmic 
directe per al ramader o agricultor, sinó que també hi ha danys a les finques". En aquest sentit, lamenta que no hi hagi cap protocol per 
resoldre aquestes situacions. "Ens sentim desprotegits de cara a l'administració", lamenta. 
   Sobre els danys que provoca la fauna als ramats o conreus, des del Gremi de la Pagesia alerten que és una situació que ha anat en 
augment. Recorden el cas de Rupit, en què un llop ha atacat diverses vegades una granja d'ovelles, o també els danys que provoquen 
els conills. El coordinador del Gremi de la Pagesia a la Catalunya Central, Jaume Prat, creu que hi ha mesures per poder frenar la 
situació, però assegura que "el problema és que ens les deixin aplicar". Reclamen, per exemple, que es puguin fer caceres a les nits. 
   Altres queixes que fan els pagesos de les comarques centrals tenen a veure també amb les inspeccions que es fan a les granges. 
Asseguren que no critiquen les inspeccions sinó com es fan. "Moltes vegades semblen més recaptatòries o per molestar", lamenta 
Guillem Solà, portaveu del Gremi de la Pagesia a Osona. D'altra banda, els pagesos també reclamen més ajuts per la incorporació de 
joves al camp i que no siguin de cinc anys sinó de deu. 
Descontentament 
   Prat diu que a les assemblees que celebren amb el Gremi de la Pagesia copsen "molt descontentament". "Calia donar un vot de 
confiança al Govern, però no hi ha els resultats que voldríem", explica. Per això, no descarten tornar a sortir al carrer. Precisament fa 
poques setmanes el Gremi ha liderat una acció que ha consistit a girar els rètols d'entrada a algunes poblacions catalanes. Es tracta 
d'una acció que s'emmiralla en una proposta que anys anteriors s'havia fet a França, simbolitzant que l'administració pública els fa anar 
cap per avall. 
 

Informació publicada al diari Regió 7. Dilluns, 3 de febrer del 2025. 
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192. La gestió de la fauna salvatge 


